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 Sbor dobrovolných hasičů Ráječko
 zve všechny občany 5.7.2014 na oslavy

115.LET ZALOŽENÍ SDH RÁJEČKO.
U této příležitosti se bude konat na 

Hasičské louce taneční zábava od 17 hod.
Za nepříznivého počasí bude taneční zábava ve Staré Škole.

K poslechu a tanci hraje skupina TRIO KENT.
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Výsledky voleb do Evropského parlamentu v obci Ráječko
ze dne 23.05. – 24.05.2014

Okrsky Voliči
v seznamu

Vydané
obálky

Volební
účast v %

Odevzdané
obálky

Platné
hlasycelkem zpr. v %

1 1 100,00 1 060 184 17,36 183 183

Strana Platné hlasy
číslo název celkem v %

3 Klub angažovaných nestraníků 1 0,54

5 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 19 10,38

6 Str.zdr.rozumu-NECHCEME EURO 4 2,18

7 Koalice TOP 09 a STAN 14 7,65

10 Komunistická str.Čech a Moravy 42 22,95

11 evropani.cz 1 0,54

12 REPUBL.STR.ČECH,MORAVY A SLEZ. 1 0,54

14 Česká str.sociálně demokrat. 35 19,12

16 ANO 2011 25 13,66

18 Moravané 3 1,63

20 Občanská demokratická strana 14 7,65

22 Úsvit přímé demokr.T.Okamury 9 4,91

23 Strana zelených 3 1,63

24 Strana svobodných občanů 5 2,73

31 Republika 1 0,54

32 Česká pirátská strana 6 3,27

Ostatní strany v obci Ráječko nezískaly žádný hlas.

Kompostéry pro domácnosti.
V rámci Operačního programu životního prostředí byl na poslední chvíli vypsán dotační pro-

gram pro oblast Zkvalitnění nakládání s odpady. V rámci tohoto programu je zvlášť podporovaná 
likvidace biologicky rozložitelných odpadů přímo u toho, kdo odpad produkuje. Nejlepší metoda, 
která splňuje tyto podmínky je domácí kompostování.

Rada obce se rozhodla v rámci tohoto programu vypracovat projekt a podat žádost o dotaci 
na pořízení kompostérů pro domácnosti v Ráječku. Sběr žádostí byl ukončen 15.4. 2014. Nyní 
budou žádosti posouzeny a bude rozhodnuto o přidělení dotací. Věříme, že s naším projektem 
uspějeme. Pokud ano , vypíšeme výběrové řízení na dodávku kompostérů. Naše představa je veli-
kost cca 900 litrů, což by mělo stačit pro domácnost a větší zahrádku. Kompostéry potom přidě-
líme všem, kdo o ně budou mít zájem bezplatně formou zápůjčky s tím, že po 5 letech se stanou 
majetkem občanů. Pokud vše půjde bez průtahů, kompostéry by mohly být dodány na začátku 
podzimu letošního roku. 

● Vít Rajtšlégr 

SBĚR KŮRY 2013/14
KONEČNÉ POŘADÍ TŘÍD 
1. II.třída (2. a 3. ročník) průměr 2,689 kg na žáka
2. III. třída (4. a 5. ročník)  2,598 kg na žáka
3. I. třída  1,713 kg na žáka

JEDNOTLIVCI
1. Poláková Anna 14,67 kg
2. Rösslerová Nikol 10,10 kg
3. Blažková Karolína 6,84 kg
4. Skoták Martin 6,26 kg
5. Cihlář Michal 5,25 kg

6. Bartoš David 4,97 kg
7. Mojžíšková Klára 4,95 kg
8. Dvořáková Karolína 3,90 kg
9. Kopecký Jan 3,73 kg
10. Šindelář Daniel, Kouřilová Ema 3,30 kg

Celkem jsme nasbírali 102 kg pomerančové/citronové kůry.

Úklid Moravského krasu
V sobotu dne 26. 4. 2014 se jedenáct žáků 3. - 5. ročníku ZŠ a MŠ Ráječko zúčastnilo 
dobrovolného úklidu Moravského krasu (akce ke Dni Země).

V 8h jsme se vypravili od školy auty do Moravského krasu, kde jsme na parkovišti u Skalního 
mlýna začali uklízet. Uklízeli jsme až ke Kateřinským jeskyním  a odtud se vydali stezkou k vrchní 
vyhlídce na Macochu. Za odměnu jsme pak lanovkou sjeli dolů, svezli se vláčkem a prohlédli si 
Punkevní jeskyně. 

● Kateřina Stohlová, Vanesa Hudcová
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Dá se říci, že ženy „vydržely“ a pravidelně dál 
chodí cvičit do tělocvičny (až 37 cvičenek). 
Každé pondělí je můžete potkat ve cvičebním 
úboru, jak jdou do tělocvičny základní školy v 
Rájci a to nejen cvičenky z Rájce, Jestřebí, ale 
i z Ráječka a Holešína. Ve čtvrtek cvičí ženy v 
klubovně Svazu tělesně postižených na Jurko-
vě ulici (až 19 cvičenek), v úterý chodím cvičit 
se ženami v Doubravici (až 15 cvičenek).

Již osmým rokem pořádám celodenní cvi-
čení pro zdraví, které se tentokrát uskutečnilo 
26 dubna v tělocvičně základní školy. Všechny 
přítomné cvičenky (25) jsem seznámila s vý-
znamem tohoto setkání a časovým harmono-
gramem na celý den. 

Instruktorka Ivana Koudelková z Ráječka 
nás v krátkosti seznámila s cvičením Bodyba-
lance, které se zaměřuje zejména na posílení 
a protažení svalů celého těla, zlepšuje nejen 
kondici a koordinaci, ale i psychickou pohodu. 
Cvičení čerpá cviky z pilates, jógy, zdravotní-
ho cvičení a metody Mojžíšové. S chutí jsme 
se pustili do cvičení. V dynamické části pro 
rozhýbání a protažení celého těla (10 – 15 mi-
nut) byly zahrnuty i balanční cvičení – vše bez 
cvičebních pomůcek. Následovalo posilování 
a protahování jednotlivých partií celého těla 
(30 – 35 minut), cviky ve vzpřímené poloze, 
předklonu, kleku, sedu a lehu. Na závěr lekce 
(10 – 15 minut) byla relaxace a uvolňovací cvi-
čení zaměřené na prodýchání všech svalových 
skupin. Celé cvičení provázela rehabilitační 
hudba, která pomohla navodit uklidňující at-
mosféru. Většina z nás zapomněla na svoje 
zdravotní problémy, a když jsme některé cviky 
nezvládaly, zaposlouchaly jsme se aspoň do 
tónu relaxační hudby. 

Po rytmickém hodinovém cvičení byl čas 
na krátký odpočinek a občerstvení. S radostí 
jsme mezi námi přivítaly lektorku paní Blanku 
z Prahy (rodačka z Karolína Blanka Kejíková), 
která nás ve dvou hodinách zasvětila do „tajů“ 
cvičení PILATES. Jmenovaná lektorka byla 
mezi námi i v minulém roce a všem přítomným 
ženám se tento druh cvičení velice zamlouval. 
Asi desetiminutová relaxace – meditace nás 
všechny cvičící „nabudila“ do dalšího příjem-
ného cvičení PILATES. Lektorka volila vhod-

né cvičení pro seniory, pro zlepšení správného 
držení těla, na uvolnění svalů a kloubů a pro 
naši duševní pohodu. Se zájmem a hlavně s 
chutí jsme začaly cvičit, úplně jsme zapomněly 
na čas. Na závěr dvouhodinového cvičení jsme 
dlouhotrvajícím potleskem poděkovaly lektor-
ce za profesionálně zvolené cviky pro nás – se-
niory. Také lektorka byla s naším „výkonem“ 
spokojena a řekla nám, že jsme dobře cvičily a 
že je na nás vidět, že se rehabilitačnímu cvičení 
věnujeme delší dobu. Navzájem jsme si slíbily, 
že i v příštím roce budeme pokračovat s další-
mi lekcemi PILATES.

Bylo poledne, sportu bylo dost, byl čas na 
odpočinek. V klubovně Svazu tělesně posti-
žených na Jurkově ulici na nás čekal výborný 
oběd a malé občerstvení. Paní Alenka Suchán-
ková z Blanska nás seznámila s novými biolo-
gicky aktivními produktu korporace TIANS-
CHI. Sídlo společnosti je v hlavním městě Číny 
Pekingu. Na základě nejnovější technologie 
bioinženýrství a s použitím až pět tisíc starých 
receptur tradiční čínské medicíny rozpracovali 
vědci TIANSCHI produktové řady s ozdrav-
nými účinky. V jejich nabídce jsou přípravky 
pro regulaci hladiny tuků, pro zpomalování 
procesu stárnutí, pro zlepšení funkce trávicího 
ústrojí, pro zvýšení imunity organismu, pro re-
gulaci fyziologické funkce orgánů člověka.

Po celodenní fyzické i psychické námaze 
jsme všichni byli unaveni a tak posezení u dob-
ré kávy nebo čaje bylo příjemným zakončením 
našeho setkání. Do svých domovů jsme se roz-
cházeli s vědomím, že jsme zase „něco“ udělali 
pro své zdraví a také získali nové informace.

Děkuji nejen lektorkám a organizátorkám 
celého sportovního dne, ale zejména cvičen-
kám, které se této akce zúčastnily. Je pro mne 
potěšením, že je o rehabilitační cvičení zájem 
a že ženy ví, co je pro jejich zdraví zapotřebí 
udělat. Pokud budu vědět, že ženy mají o mé 
cvičení zájem a že jim pomáhá lépe zvládat ka-
ždodenní problémy, budu s nimi ráda chodit 
do tělocvičny a organizovat celodenní sportov-
ní setkání za upevněním svého zdraví. Za rok 
na shledanou!

● Mgr. Miroslava Vašíčková – lektorka 
rehabilitačního cvičení

Ženám pro zdraví aneb nečekej na nemoc
Věda dělí věk člověka na kalendářní a fy-

ziologický, stáří člověka na fyziologické a pa-
tologické. Mezi kalendářním a fyziologickým 
věkem jsou u lidí velké rozdíly. Fyziologický 
věk je určován zdravotním stavem a pracovní 
schopností. Fyziologické stárnutí chápeme 
jako přirozený proces, kdy současně s kalen-
dářním věkem pozvolna ubývá fyziologických 
i psychických sil. Rozumná a moudrá žena ví, 
že tempo jejího života se postupně zpomalí, 
zklidní. Tělesných cvičení používá jako zdra-
votního opatření pro udržení tvůrčích sil.

Francouzský lékař Léon Lée řekl: „Stárnout 
– to je vzdát se. Je třeba bojovat včas proti úto-
kům věku a posilovat především ty části těla, 
které s věkem prvním slábnou.“

Protože dlouhá léta cvičím v tělocvičně se 
ženami a sama jsem učitelka, mám zkušenosti 
s tím, že „seniorem“ může být jedinec dale-
ko dříve, než odchází do důchodu, a naopak 
i mnohem a mnohem později. Záleží na ži-
votním stylu člověka a na jeho vůli, kam chce 
hranici „seniora“ posunout. Může tak svůj věk 
„seniora“ poněkud posunout nebo kvalitu své-

ho seniorského věku zlepšit. Abychom mohli 
cíleně prodloužit svoji aktivitu, potřebujeme 
znát to, čím můžeme proces stárnutí oddálit, 
čím se můžeme vyhnout. Známá hesla „Ve 
zdravém těle zdravý duch“ a „Se zdravou myslí 
nejdál dojdeš“ mají svojí platnost. To nejlepší, 
co můžeme pro své tělo udělat, je CVIČIT. Jen 
tak posílíme srdce a plíce, protáhneme a posí-
líme ochablé a zkrácené svaly a zlepšíme svůj 
vzhled. 

V současné době je známo mnoho civili-
začních chorob, kde první příčinou je duševní 
skleslost, stres, zátěž. Mnohé z těchto pro-
blémů se těžko odstraňují, ale jestliže budete 
pravidelně a vhodně cvičit, potom budete lépe 
snášet i veškerou psychickou zátěž. 

V minulosti bylo zvykem, že pondělky a 
čtvrtky byly v tělocvičně vyhrazeny na cvičení 
ženských složek. Nejmladší, mladší a starší 
žákyně, dorostenky a ženy. Postupem doby se 
změnil i náš životní styl. Postupně, zejména 
žactvo, přestalo mít zájem o tento druh cvičení, 
vysedávají nyní u počítačových her, které nikdy 
nenahradí to, co jim může dát pohyb a sport. 

Hovada a čuňata
sobota, 24.5.2014

Tato škaredá slova nejsou míněna na vás 
čtenáře tohoto článku, ani na účastníky, kteří 
vám chtějí přiblížit tuto akci. Chceme jen upo-
zornit na zvláštní sortu lidí, co neváhá v rámci 
úklidu svého auta, dvorku nebo vlastní zahra-
dy, vytvořit nevábné prostředí kolem silnic, a 
vyhodit vše, co se jim nehodí. 

Proto se pak musejí sejít ve svém volném 
čase lidé dobrovolníci, kteří tento „bordel“ 
uklízejí, dávají do pytlů a odvážejí do sběrných 
dvorů, aby aspoň na chvíli bylo kolem silnic 
čisto, než se zase někdo rozhodne u škarpy při-
brzdit a vyhodit svůj nepořádek.

Úklid proběhl na silnici od obce Karolín a 
Kuniček, směrem k zámku v Rájci – Jestřebí. 
Iniciátory této akce byli Myslivecké sdružení 
Rájec – Ráječko, Lenčov a tentokrát se zapojili 
i členové Sport Clubu Ráječko. 

Našli jsme toho v příkopě hodně a ne všech-
no vonělo. Přes ruce nám dospělým i dětem 
prošly prázdné láhve, pneumatiky, pračka, ná-
hrobek, mrtvé kotě v krabici, televize, půl pytle 
nějakého sulcu, pytle s pemprskama, spousta 
rozbitého skla, plastové kýble a něco strašně 
smradlavého, co jsme radši ani nezkoumali. 

Bylo hezké, že hodně rodičů vzalo svoje děti 
na tento úklid a do budoucna aspoň tyhle ca-
party nenapadne, aby se snížili k něčemu po-
dobnému. 

Po akci jsme si nejprve umyli ruce, opekli 
klobásky, s děckama si zastříleli ze vzduchovky 
a slíbili si, že za rok to dáme zase. 

Účast: Celkem 27, ze Sport Clubu Johan-
ka M, Lea P, Jindřich M, Zdeněk P, Vladan O,
Zdeněk N, Jaroslav M.

● Zdeněk Přibyl ml.
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Psí průvod 2014
Tuto akci jsme měli v „merku“ už před ro-

kem, ale vzhledem k mnoha akcím a naší za-
neprázdněnosti se nepodařilo najít termín. 
Dočkali jsme se až za rok a vyšla nám velmi 
slušná sobota. Sluníčko jelo na plný výkon, což 
byla zatím od jara výjimka. 

S průvodem psů to byla loterie, protože se-
tkání tohoto druhu v Ráječku ještě nikdo nepo-
řádal. Na spolupráci kývnul místní Kynologic-
ký klub Ráječko a všechny detaily jsme proto 
dolaďovali spolu. 

Akce začala v areálu Sport Clubu Ráječko, 
kde měli účastníci domluvené setkání na čtr-
náctou hodinu odpolední. Předem jsme sondo-
vali, kdo by měl zájem se dostavit a přiznáme 
se, že počet dvaceti lidí, kteří předem potvrdili 
účast bylo pro nás zklamáním. 

Na druhou stranu jsme počítali také s tím, 
že jsou lidé a jejich pejsci, kteří se nepotřebují

organizovat a předvádět po dědině v průvodu a 
volí raději samostatnou procházku. 

Ti co se dostavili, absolvovali krátkou trasu 
napříč Ráječkem na kynologické cvičiště, kde 
byl připraven program pro účastníky a diváky. 

Během cesty nás příjemně překvapilo, že 
u domů čekali lidé, aby se podívali jak tahle 
netradiční akce dopadne a také nás pozdravili 
nebo zamávali. 

Sešel se nás pěkný počet, 36 psů a 38 lidí 
jako doprovod. V cíli bylo připraveno pěkné 
zázemí, posezení, občerstvení a také program 
pro diváky a účastníky průvodu. 

Měli jsme možnost shlédnout ukázky agi-
lity a také musherské schopnosti pana Kůrky, 
který se svými psy absolvuje závody po celé 
Evropě. 

Akce nebyla dlouhá, v šest večer jsme začali 
uklízet. Díky všem co přišli. 

● Zdeněk Přibyl ml.

Vítání děti
V letošním roce byly na Obecním úřadě v Ráječku uvítány do života tyto děti:
v sobotu 8.února:  Tomáš Grim ulice Okružní
 Misheel Batkhuyang ulice Dlouhá

v sobotu 24.května:  Patrik Mikulášek náměstí 1.máje
 Izabela Bechrová ulice V Hájíčku
 Adéla Sekaninová ulice Dlouhá 
 Matyáš Živný ulice Sokolská
 Alena Čadová ulice Klínky.

Přejeme dětem šťastný a spokojený život v naší obci.

Turnaj ve stolních hrách
Ve čtvrtek 8.května uspořádal Český svaz žen Ráječko ve spolupráci s obcí Ráječko pro 
děti turnaj ve STOLNÍCH HRÁCH.
Soutěžilo se v PEXESU a ČLOVĚČE NEZLOB SE. Soutěžní klání probíhalo v prostorách Staré 
školy. Souboje to byly náramné , nechyběly ani slzičky a nafouklé tváře.
V jednotlivých kategoriích je pořadí následující:

Člověče nezlob se
Mladší děti: 1. Věra Vejplachová
 2. Helena Růžičková
 3. Anna Dračková
Starší děti:  1. Adéla Mašková
 2. Jakub Kůrka
 3. Adam Jedlička
Nejstarší děti:  1. Daniel Rajtšlégr
 2. Eliška Svobodová
 3. Daniel Kotlán
 4. Martina Kotlánová
 5. Nela Vomočilová
 6. Dominik Nejezchleb

Pexeso   
Mladší děti:  1. Anna Dračková
 2. Helena Růžičková
 3. Věra Vejplachová
 4. Jakub Kůrka
 5. Adéla Mašková
 6. Adam Jedlička
Starší děti:  1. Martina Kotlánová
 2. Daniel Rajtšlégr
 3. Daniel Kotlán         
 4. Eliška Svobodová
 5. Nela Vomočilová
 6. Dominik Nejezchleb.

Absolutní vítěz v PEXESU je Matina Kotlánová.
Absolutním vítězem v ČLOVĚČE NEZLOB SE se stal Daniel Rajtšlégr.

Krásný fotbalový víkend.
Jak jistě všichni fanoušci víte, fotbalová sezona je v plném proudu. Každý v neděli večer hledá 

výsledky toho svého oblíbeného týmu – jak dopadl, kolik vyhrál. Někdo fandí Bayernu, někdo 
Chelsee, ten Brnu a tam ten Bohemce. Já bych se chtěl vrátit k historickému okamžiku v ráječ-
kovské kopané. O víkendu So 19.4.  a Ne 20.4.2014 se povedlo všem našim oddílům porazit svoje 
soupeře. Tedy 100% úspěšnost.
Ženy:  SK Olympia – Drnovice   5:1 pol. 1:0 goly: Vomočilová 2, Zoubková 2,
     Odehnalová
Přípravka:  SK Olympia – V. Opatovice  7:1 pol 1:1 goly:  Maša 4, Souček 2, Pavlík
 SK Olympia – Knínice  12:2 pol 5:0 goly:  Souček 6, Palacký 3, Maša 2, Pavlík
Žáci:  SK Olympia – Vísky  4:0 pol 3:0 goly:  Souček 3, Sedlák
Dorost:  SK Olympia – Čebín  3:2 pol 1:2 goly:  Azbayar, Hübner, Jabůrek
Béčko:  SK Olympia – Vísky   2:1 pol 1:1 goly:  Prokop, Štafa
Ačko:  SK Olympia – Jevišovice  4:1 pol 2:0 goly:  Vavřík 3, Kuldan 

Ještě jednou bych chtěl všem hráčům a trenérům poděkovat za krásný víkend a hlavně popřát 
hodně takových vítězství. ● Marcel Mokrý
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papírové dvoukoruny na půlky a na čtvrtky se 
svolením rak. uh. banky.  Místo drobných dá-
vány poštovní známky 1,2,3,5 a 10. haléřové.
V tomtéž měsíci přibyly k dosavadním mo-
učenkám a chlebenkám tučenky. Těch bylo 
dost, ale tuky žádné. Občané nemající obilí na 
podzimní setí, obdrželi je na žádost od Válečné-
ho obilního ústavu v Brně pobočka a to 1q žita 
za 40K, 1q pšenice za 43K. V říjnu došlo na-
řízení, aby obce dodala Válečnému obilnému 
ústavu do Brna 4 vagony brambor  a 30q sena. 
Pro vojenskou správu měla obec dodati 150q 
sena a 50q slámy. Dodávka ta později snížena. 
Pro zásobení vojska a obyvatelstva uloženo 
obci v říjnu a listopadu dodati 77q ječmene, 
17q pšenice a 13q ovsa. Mělo se toto množství 
rozvrhnouti na producenty dle osetí plochy 
a to z 1 měřice oseté ječmenem 1,24 q, z 1 míry 
oseté pšenicí 17kg nebo žita, z 1 měřice oseté 
ovsem 18 kg. Až na jednoho žádný nedodal ur-
čené množství. Proto 22. listopadu za četnic-
ké asistence bylo obilí rekvírováno, odváženo 
na váze a odebráno tolik, kolik bylo předepsá-
no, odevzdáno do mlýna v Blansku. Mimo to 
nařízeno z každé měřice osázené brambora-
mi dodati 2q k zásobení měst. obyvatelstva 
nezásobeného. Toto množství nedostačova-
lo, žádáno zvýšení. Když tomu nevyhověno, 
provedena rekvisice komisařem od hejtman-
ství za četnické asistence. rekvírováno 176q 
brambor , jež zakoupeny Vál. ob. ústavem v 
Brně, zůstaly však pro domácí nezaměstnané. 
Obilní ústav platil 9K za 1q, prodával za 12K, 
z nichž 11K připadlo ústavu, 1K aprovizační-
mu úřadu při hejtmanství v Boskovicích. Na 
V. válečnou půjčku upisovanou od 20. listopadu 
do 16. prosince skoro skoro nucenou uložilo 
okr. hejtmanství v Boskovicích obci Ráječ-
ku upsati 30 000 K. Tento obnos rozvržen na 
jednotlivé majetníky dle jejich majetkových 
poměrů, upsáno celkem 26 000K, z toho obec 
opětně 800K: Soupis zásob v listopadu a pro-
sinci prováděl učitel Bureš z Rájce. Dnem 
31. prosince vyšly z oběhu jako platidla niklové 
20 haléře.

R. 1917 - od 26.2. do 7.3. konány za vo-
jenské asistence soupisy obilí, luštěnin a ze-
máků. Soupisy dělal J. Klimecký , řídící učitel 
z Doubravice a učitelka zdejší školy Julie Fialo-
vá. Dne 30. dubna zemřel Fr. Svoboda , hostin-
ský a rolník z čís. 41, který byl 25 let starostou 
a předsedou místní školní rady. Byl předsedou 

kostelního výboru v Blansku, předsedou ko-
mise pro chov dobytka v obvodu Blanském, 
členem hosp. spolku pro okres Blanský. Jeho 
přičiněním a za jeho starostování vysázena 
byla pustá a holá stráň v Chrábce ve výměře asi 
60 měřic jehličnatým lesem, který jest a bude 
jeho živým památníkem. Také žleb ke Karolí-
nu byl jeho úsilím kultivován. Jako starosta 
a předseda m. šk. rady přičinil se o rozšíření 
jednotřídní školy na dvoutřídní přístavbou 
r. 1891, pak dvoutřídní školy na trojtřídní 
vnitřní přestavbou r.1908. Za něho zřízen ha-
sičský sbor r. 1899, jehož on byl prvním před-
sedou. Řídící učitel Antonín Ryšavý napsal ve 
školní kronice: „V něm měl jsem za svého zdej-
šího působení příznivce a pomocníka při opat-
řování pomůcek školních, pořizování nebo 
opravení školního zařízení, opatření školy hro-
mosvodem, při založení učitelské a žákovské 
knihovny, veřejné knihovny hasičské, jakož i 
při úpravě okolí školní budovy. Budiž mu země 
lehká a paměť vděčná.“ Na VI. válečnou půjč-
ku upsala obec 5 000K. Na VII. válečnou půjč-
ku upsala obec také 5 000K, obec sama nic, 
nýbrž občané. Dne 17. května byl sejmut zvo-
nek na kapličce k účelům válečným a odvezen 
do Blanska. Vyzváněl v Ráječku 21 roků. Obec 
dala ulit v železárnách v Blansku nový. Stál 
200K. Přejímací ceny Vál. ob. ústavu byly až 
do žní tyto: 1q žita - 29K, 1q pšenice - 35K, 1q 
ječmene  - 29 a 33K, 1q ovsa - 28K. Ceny obilí 
z nové sklizně: pšenice a žito - 40K, ječmen - 
37K za 100 kg. 1q drobné strojem mlácené slá-
my 8K. V srpnu upraveny vyživovací příspěvky 
manželkám a rodinám narukovaných a zvýše-
ny tak, že mnohým se o tom ani nezdálo. Jedna 
rodina ( Veiglova Emilie ) až 500K. 98 stranám 
vyplaceno v srpnu t.j. za srpen 15 853K 89h. 
Podrobný seznam jest ve školní kronice . Byly 
vypláceny v říjnu se zpětnou platností. Při sou-
pisu dobytka 31.října napočteno:hov dobytka 
do 1r. - 42 kusy, býci 2, jalovice 17, krávy 89, 
volek 1 to je 141 kusů. Koní 28 ( z těch 17 hří-
bat ve dvoře), prasat 224 ( 61 ve dvoře), ovcí 
49, koz 221. Hrozné vstoupnutí.  Přede žněmi 
odebráno obilí a mouka, jež měli pro svou vý-
živu., samozásobitelům na šest neděl napřed 
se slibem, že jim to bude nahrazeno. Nedosta-
li však nic a museli býti zásobováni z obecní 
aprovisace. Takhle se dodržovaly úřední sliby! 
Ceny životních potřeb stoupaly do závratné 
výše a nebylo možné nic koupit.

Vážení občané,
V letošním roce si připomínáme velmi smutné výročí – 100 let od vypuknutí 1. světové 

války. Přinášíme Vám svědectví těchto válkou poznamenaných roků, tak jak jsou zazname-
nány v Pamětní knize obce Ráječka. 

R. 1914 - v lednu t.r. přistoupila obec za za-
kládajícího člena Sirotčího spolku v Blansku s 
příspěvkem 50k ročně. 28.června t.r. zastřelen 
byl v Sarajevu následník trůnu Fr. Ferdinand 
d Este a jeho choť Hehenburgová srbským 
studentem Princičem. 25.července Rakousko-
-Uhersko přerušuje se Srbskem diplomatické 
styky. 26.července Rakousko-Uhersko vyhla-
šuje částečnou mobilizaci. 28.července o 11. 
hodinách vypovídá Srbsku válku.Vyhlášení 
maximálních cen. 1. srpna nařízena všeobecná 
mobilizace do 38 roků. V obci provedena sbír-
ka na mimořádnou podporu rodin mobilizova-
ných, soupis dobytka, zásob obilí, sena a slámy 
( Ant. Škrabal, Jan Němec).

R. 1915 - v květnu upsala obec na II. váleč-
nou půjčku rak.uherskou z kmenového jmění 
1000K, v říjnu na III. vál. půjčku 700K t.j. 7 
úpisů zemědělské banky 4% a 100K. Povaha 
a povětrnost t.r. byla prapodivná. V zimě stří-
daly se silné mrazy s náhlými oblevami. Jaro 
přišlo záhy a stromy krásně odkvetly. Měsíc 
květen byl však suchý, ani nekaplo. Suchem utr-
pěly pozdní ječmeny, ovse a brambory. Vedra 
v květnu byla přímo tropická: teploměr ukazo-
val na slunci 40-43°C, ve stínu 32-33°C. Tráv-
níky vyprahly, tráva na lukách uschla, ječmeny 
a ovse zůstaly při zemi a nemohly vymetati, 
ježto i v červnu byla vedra. Měsíc květen a čer-
ven vláhy nedaly, zato červenec se předal. Ne-
bylo dne, aby nepršelo. Ječmeny a ovse vyhnaly 
mokrem odnože, které nevydaly zrna žádného 
nebo plevného. Lidé zkusili s obracením obilí, 
sotva na jedné straně oschlo a bylo obráceno, 
zmoklo zase podruhé straně. Mnohým poda-
řilo se dostati obilí šťastně domů, většině však 
porostlo. Padly i kroupy a poškodily nejvíce 
trať za křížem k Blansku a od kříže nahoru tak, 
že postiženým byla odepsána daň z 1/2 - 3/4. 
Co uniklo suchu, poškozeno kroupami a mok-
rem. Ký div, že v srpnu nebylo možno sehnat 
mouku. Z Ráječka jezdili lidé pro mouku až 
do Letovic a přilehlých obcí, do Boskovic, avšak 
přicházeli obyčejně s málem nebo s prázdnou. 
V září povolán byl k vojsku s jinými starosta 
Fr. Skoták, který dosud jako většina staros-
tů byl doma jako nepostradatelný pro úřady. 

Zástupcem se stal první radní Antonín Krejčíř, 
jemuž na požádání konal kancelářské práce teh-
dejší starý nadučitel Antonín Ryšavý. Ve dnech
13., 15. a 16. října proveden v obci soupis 
obilí a luštěnin dle stavu z 10. října . Ve dnech
18. a19. prosince konán opět soupis zásob. 

R. 1916 - dne 27.února konán soupis po-
třebného obilí k setí, 28. a 29. března spi-
sovány opětně zásoby. Soupis za soupisem! 
Na IV. válečnou půjčku v květnu upsala obec 
700 K. Žně byly zdrženy o 14 dní následkem 
dešťů. Obilí se dobře sklidilo. Hned se mlátilo
a vozilo do mlýna, jelikož kde kdo byl vyčerpán. 
Na polích pracovaly ženy a děti. Muži na voj-
ně nebo vyreklamováni pracovali v závodech 
zestátněných. Vše zdravé od 19-50let pryč.
V železárnách v Blansku a na železnici pra-
covalo mnoho ženských. Na jaře t.r. dosta-
la obec ze zemské školky v Bohunicích 100 
jabloní. Byly vysázeny podél silnice. Mnoho 
se jich však neujalo. Mimo to převzala obec 
od paní Matuškové jisté množství javorů, které 
dala vysázeti do Chrábku, až v obecním lese. 
Zvláštním soupisem ze dne 13. srpna zjištěno 
766 osob ve 134 domovních číslech i s italský-
mi vystěhovalci, kteří tu jako téměř ve všech 
obcích  našeho okresu byli ubytováni po vstu-
pu Itálie do války (25.5.1915). Byli z jižních 
Tyrol. Bydleli v čís. 3. a 40. Stát platil za ně 
nájemné 1,80 K za osobu měsíčně a na výživu 
dostávali měsíčně příspěvek. Pro jejich školou 
povinné děti zřízena zjara v Rájci jednotřídní 
škola s italským vyučovacím jazykem. Chodily 
do ní italské děti z celého okolí. Z výše uvede-
ného počtu obyvatelstva bylo domácích mužů 
111, žen 210, dětí do 14 roků 283, ostatních 
142. Nezásobených osob bylo 296. Dle prove-
deného soupisu dobytka ( 15.8. ) bylo v obci 
hov. kusů mladších 1 r. 3, jalovic 39, krav 99 
to je 136 kusů. Vepřů do tří měsíců 58, přes 
tři měsíce 78 to je 136 kusů. Ovcí 54, koz 181. 
Přibylo jich v tomto roce asi 60, také znamení 
doby a blahobytu! Koní s hříbaty 15. V srpnu 
odevzdány pro armádu 2 kusy, v září 1 kus, 
pro říjen 4 kusy. V měsíci září dány do obě-
hu železné 20tihaléře místo zrekvírovaných 
niklových. Nastala  nouze o drobné: trhány 
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Pálení čarodějnic 2014
Středa 30.4.2014
Děkujeme vám všem, co jste byli s námi, u toho. 

Čtrnáct roků pořádáme čarodějnice a čtrnáct roků se snažíme zlepšovat. Nevíme, jestli se nám 
to daří, to posuďte vy, ale letošní další rekordní účast tomu hodně napovídá. 

V půl osmé večer jsme napočítali 426 účastníků a další stále přicházeli. 
Jako pořadatelé jsme byli i po těch letech nervózní ze všeho, z počasí, z nového zákona o pro-

dávání alkoholu a také co předvést lidem za kulturní program, když jsme předešlé roky nasadili 
tak vysokou laťku. Vzhledem k častým dotazům od lidí „co jste si letos připravili“ jsme cítili zod-
povědnost a nakonec kulturní program nacvičili. Sice zase jako vždy na poslední chvíli, v tomto 
jsme nepoučitelní, ale přece jenom jsme něco vymysleli. 

Základem všeho bylo počasí a to nám letos vyšlo. Hezky bylo u přípravy dřeva na čarodějnice, 
kdy jsme vyjeli v počtu 18 dřevorubců do místního lesa a vytěžili několik stromů napadených 
kůrovcem. Vzhledem k rekordnímu počtu dobrovolníků jsme za tři hodiny neměli co dělat a dřevo 
bylo pořezané a vyskládané do rázu. 

Počasí přálo také při nácviku kulturního programu, kdy jsme se několikrát sešli a nacvičovali 
amatérské představení. Zpočátku nám moc do smíchu nebylo, nebyl nápad ani dobrovolníci. U 
nácviku ale byla sranda a nakonec každý přišel s nějakou volovinou, kterou jsme pak dali do 
fi nální podoby. 

Podařilo se nám také trochu omladit sport clubácké řady a mohli jste vidět nové tváře. Určitě 
jste si také všimli nového ozvučení, o kterém sníme už několik roků, takže je nás nejen vidět, ale 
i slyšet. 

Děti měly letos možnost vyzkoušet si novou stezku odvahy a přesto, že jsme začali až po devá-
té hodině, protože se čekalo na tmu, odvážlivců bylo plno. 

Výroba čarodějnic byla nekonečná, měli jsme 4 formy na odlévání sádry, po něm následovalo 
vysoušení odlitků a malování barvami. O tom, jaké to bylo nekonečné, vyrobit celkem 120 čaro-
dějnic, by vám mohl povyprávět Petr Hajdamach, který trávil nad výrobou nekonečné hodiny. 

Doufáme, že nejenom děti, ale i rodiče odcházely z čarodějnic spokojeni a že ta dřina stála za 
tu trochu zábavy. Tak zase někde příště. 

Za potokem se prostě neustále něco děje. Podařilo se nám přistihnout sprejera, který nám 
nastříkal buňku a následně ji musel vyčistit, večer před čarodějnicemi jsme v noci chytili zase 
„chmatáka“, co si chtěl přivlastnit čarodějnici připevněnou nad vatrou. Řešili jsme to v klidu, ale 
trpělivost může jednou dojít. Vy co nám fandíte, pokud máte chuť, přijďte si za náma opéct párek, 
i když zrovna žádná akce není. 

Pořadatelé: Akci připravilo 34 sport clubáků. 
Malování na silnici – Boženka Nesrstová, Lenka Ševčíková
Házení míčky – Martin Bača, Marek Opálka
Létající talíře – Petra Růžičková, Lucie Přibylová
Chůdy – Jakub Blažek, 
Skládání kostek - Barbora Dzapková, Klára Tomášková, Karolína Martinčuková.
Stezka odvahy – Pavel Kouřil.
Stánky: Jana Přibylová, Mirka Boušková, Lea Přibylová, Oldřich Vančura, Petr Hajdamach, 
Aleš Přibyl, Miloš Růžička, Zdeněk Nesrsta, Vladan Opálka, Zdeněk Přibyl st., Martin Blažek, 
Jiří Pokorný, Hana Hrušková, Boženka Nesrstová.
Kostýmy -  Hana Hrušková, Boženka Nesrstová, Jana Růžičková.

Okresní kolo hry Plamen
V sobotu 17. května 2014 se konalo na Hasičské louce v Ráječku Okresní kolo požárně 
technických disciplín celostátní hry Plamen 2013-2014.

Soutěžilo se v kategorii mladších a starších žáků a v odpoledních hodinách soutěžil dorost. 
Soutěže se zúčastnilo 600 závodníků, 40 rozhodčích a 40 pořadatelů.

V pátek 16.5.2014 od ranních hodin jsme začali přípravy této soutěže. I když nám počasí ne-
přálo, začali jsme rozměřovat a lajnovat soutěžní dráhy a dávat dohromady všechny překážky a 
prostředky potřebné ke konání soutěže. Stavěly se stánky, naváželo se zboží a do večerních hodin 
probíhaly přípravy ke zdárnému průběhu soutěže, ale pro nás příprava neskončila. Museli jsme 
zajistit noční hlídky, abychom uhlídali veškerý materiál, který byl nachystaný, aby mohla soutěž 
začít v brzkých ranních hodinách. 

Od 7hod. se začali sjíždět rozhodčí a soutěžní družstva. V odpoledních hodinách nám celou 
soutěž zkomplikoval déšť a výpadek elektřiny. Přes všechny problémy byla v 19hod. soutěž ukon-
čena a našemu sboru udělena pochvala za výbornou přípravu soutěže od OSH Blansko.     

Tato akce byla velice náročná na přípravu i na organizaci a touto cestou chci poděkovat čle-
nům SDH Ráječko, SDH Rájec, SDH Dolní Lhota, SK Olympii,ČČK  a občanům Ráječka, kteří 
se podíleli na zdárném průběhu této soutěže.

● Zdeněk Menšík - starosta SDH

R.1918 – dle vyzvání moravského zemské-
ho výboru z 5.června 1918 čís. 22.421 měly 
veškeré úpisy obce obnášeti nejméně šestero-
násobný obnos veškerých v obci předepiso-
vaných daní, tedy v Ráječku 18 000K. Proto 
obecní výbor ve schůzi 26.června jednohlas-
ným usnesením rozhodl, aby obec upsala na 
válečnou půjčku ještě 12 000K.

Zatím připravoval se ve světové válce kri-
tický přelom: Němci byli poraženi ve Francii, 
rakouské vojsko v Itálii. Dne 27.října zaslal 
zahraniční ministr  Rakousko – Uherský Ju-
lius Andrassy prezidentu Severoamerických 
států Wilsonovi telegram, že Rakousko-Uher-
sko přijímá všech 14 bodů Wilsonových, žádá  
okamžité příměří a uznává práva Českého ná-
roda na samostatnost. Nato 28.října prohlá-

šena samostatnost Československého státu, 
jehož vládu prozatím převzal Národní výbor, 
složený z předáků bývalých politických stran 
mimo klerikály. Převrat udál se bez nejmenší-
ho prolití krve. Všude konány radostné oslavy 
našeho osvobození po 300 leté porobě. V Rá-
ječku konána oslava taková dne 5. listopadu ve 
škole pro děti i pro rodiče. Hejtmanství vyzvalo 
obec, aby podala zprávu s obecním jměním a 
dluzích. Obecní výbor ve schůzi dne 15. pro-
since usnesl se o tomto výkazu: čisté jmění 
23 745K, polí 32 měřic a 200K, luk 49 měřic 
a 150K, lesa 59 měřic a 100K, pastvin 179 mě-
řic a 22,88K . Dluhy 13165K.

 Zde končí v naší kronice zápis z válečných 
let 1914-1918.

● Ivana Zapletalová
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Fotograf – Štefan Červenka a Petr Stříbrcký. 
Kameraman, střih, výroba – Karel Pokorný.
Práce všeho druhu: - Milan Vašek, Aleš Přibyl, Ilona Přibylová, Boženka Nesrstová, Radka Haj-
damachová 
Výroba sádrových čarodějnic - Petr Hajdamach, Jiří Hajdamach, Radka Hajdamachová, Lea 
Přibylová. 
Nazvučení areálu - Martin Štěpánek
Kulturní program: Jana Růžičková, Lea Přibylová, Šimon Šašák, Vladan Opálka, Marek Opál-
ka, Martin Bača, Zdeněk Přibyl ml., Aleš Přibyl, Oldřich Vančura, Miloš Růžička, Jakub Blažek, 
Zdeněk Hruška, Badeček. 
Příprava dřeva: Přibyl Zdeněk ml., Miloš Růžička, Vladan Opálka, Laďa Peňáz, Petr Per-
nica, Aleš Pokorný, Zdena Nesrsta, Petr Stříbrcký, Roman Hanák, Jiří Kouřil, Petr Širůček, 
Zdeněk Hruška, Marek Opálka, Aleš Přibyl, Martin Blažek, Milan Vašek, Kuba Blažek, Jiří Oskar 
Škaroupka. Celkem 18 lidí.

● Zdeněk Přibyl ml.

Rozpis LSPP – stomatologie – ČERVEN 2014
SLUŽBA JE SLOUŽENA OD 08:00 – 13:00 HODIN.
1.6. MUDr. Štrajtová Černá Hora, Zdrav. středisko 608 220 806
7.6. MUDr. Šumberová Lysice, Komenského 429  516 472 227
8.6. MUDr. Švendová Křtiny, Zdrav. středisko 516 439 404
14.6. MUDr. Houdková Blansko, Pražská 1b 731 144 155
15.6. MUDr. Tomaštíková  Adamov, Smetanovo nám. 327  516 446 398
21.6. MUDr. Žilka Benešov, 19 516 467 313
22.6. MUDr. Well Adamov, Smetanovo nám. 327  516 447 605
28.6. MUDr. Vrtělová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 455
29.6. MUDr. Adamová Letovice, Masarykovo náměstí 18 516 474 018

Mimo výše uvedenou dobu je služba zajištěna v Úrazové nemocnici Brno, Ponávka 6, tel. 545 538 111, 
ve všední dny od 17:00 h. – 07:00 h, o sobotách, nedělích a svátcích 24.00 hodin.


